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MMEEGGEEMMLLÉÉKKEEZZÉÉSS
Az OMBKE Fémkohászati Szakosztályának
2010. március 17-i vezetõségi ülésén
megemlékeztek dr. Dobos György
(1920�2000) halálának közelgõ, 10. év-
fordulójáról. Az ülésen dr. Schippert
László beszélt Dobos Györgyrõl, felidézte
életének, munkásságának fõbb esemé-
nyeit, méltatta érdemeit.

Dobos György a budapesti középisko-
lai évek után a jobb képzési színvonal és a
hazai egyetemre jutás korlátozottsága
miatt külföldi egyetemre igyekezett be-
jutni. Bár akkor még nem tudott franciá-
ul, a grenoble-i egyetemre iratkozott be,
és ott szerzett elektrometallurgiai irá-
nyultságú vegyészmérnöki diplomát.
Megélhetése érdekében a tanulással pár-
huzamosan dolgozott is. Doktori minõsí-
tést is a grenoble-i egyetemen kapott.

Tudományos pályáján � már Magyaror-
szágon dolgozva � további eredményeket
ért el, 1953-ban a mûszaki tudomány
kandidátusa, 1967-ben pedig a mûszaki
tudomány doktora lett. A Veszprémi
Vegyipari Egyetemen (VVE) már 1953-tól,
majd a miskolci Nehézipari Mûszaki Egye-
temen (NME) is meghívott elõadó volt,
ahol címzetes tanárrá habilitálták.

Külföldi tanulmányai után 1948-ban
hazatért, és 1949. augusztus 1-jétõl a
magyar tulajdonban lévõ alumíniumipart
összefogó Nehézipari Minisztérium (NIM)
Színesfémipari Fõosztálya vezetõjének
mûszaki helyettese lett. 1957�1961 kö-
zött a KGST budapesti székhelyû Színes-
fémkohászati Osztályának vezetõje, majd
1963-ig a NIM Színesfém Fõosztályának
vezetõje volt. 1963�1973 között a Magyar
Alumíniumipari Tröszt (MAT) vezérigaz-
gatójaként dolgozott, ezután 1973�1983
között az ENSZ UNIDO egyik legmagasabb
rangú magyar munkatársa volt Bécsben.

Dobos György tevékenységére mind-
végig jellemzõ volt a széles látókör, a ki-
tûnõ szakmai felkészültség és nyelvisme-
ret (angol, francia, német és orosz nyel-
ven beszélt), valamint a kiterjedt kap-
csolatok.

A magyar alumíniumipar 1950 és 1990
között igen gyorsan fejlõdött, a begyûj-
tött hulladékkal együtt az ország rendel-
kezésére álló fém mennyisége a húszszo-
rosára nõtt. Ez a fejlõdés csak úgy volt le-
hetséges, hogy megfelelõ nemzetközi
egyezményekkel fel kellett oldani az or-

szág energiaszegénységébõl eredõ korlá-
tokat. Ilyen volt a magyar-lengyel egyez-
mény, aminek eredményeképpen az or-
szág évi 17,5 kt fémhez jutott. Döntõ je-
lentõsége volt a magyar-szovjet timföld-
alumínium egyezménynek, ami a teljes
felfutás és kibõvítés után évi 205 kt fém-
hez juttatta az országot. Ma már nem tud-
ható, hogy kitõl származott az egyez-
mény ötlete, de az biztos, hogy a megala-
pozásában, kimunkálásában és végrehaj-
tásában igen jelentõs érdemeket szerzett
többek között Dobos György is, a NIM Szí-
nesfémipari Fõosztály vezetõjeként.

A végrehajtás során a szovjet fél nagy-
fokú rugalmasságára jellemzõ példa,
hogy bár tiltották a szovjet emblémás K-
tömbök KGST-n kívülre exportálását, át-
olvasztásukat és magyar emblémás K-
tömb formájában történõ kiszállításukat
nem korlátozták, sõt a szovjet kohókban
is engedélyezték magyar emblémás öntõ-
láncok telepítését és mûködtetését. A
�bérkohósítás� ellenértékét teljes egé-
szében mezõgazdasági termékek és olyan
áruk tették ki, amelyeket a tõkés piacok
egyébként sem fogadtak volna el, és ez az
ország számára még külön is nagyon ked-
vezõ volt. Volt olyan év, amikor a MAT
nettó devizahozama meghaladta a 200
millió dollárt.

Az országban 1957-ben kereken 70 kt
fém állt rendelkezésre, ezért egyre hang-
súlyosabban merült fel a kohófém tovább-
feldolgozásának igénye: ekkor zömmel a
Csepeli Fémmûben és a Székesfehérvári
Könnyûfémmûben mûködõ berendezések
évi kapacitása 20 kt körül volt.

A program indulását az tette lehetõvé,
hogy az ország számára ekkoriban nyúj-
tott 300 millió rubeles szovjet hitel egy
részét erre lehetett fordítani. Mint általá-
ban szokásos, a hitelnyújtó elvárta, hogy
a gépvásárlásoknál saját vállalatai elõnyt
élvezzenek.

A szovjet fél az üzemek létesítése so-
rán nagy számú, a technológiát betanuló
dolgozónk számára megnyitotta a külön-
ben zárt (a Repülõipari Minisztériumhoz
tartozó) üzemeit, beleegyezett, hogy �
különösen a hengermû esetében � a szov-
jet alapberendezéseket tõkés importból
származó kiegészítésekkel lássuk el.

1961 után az alumíniumipar felsõ ve-
zetõi kivétel nélkül a timföldgyártás és az

alumíniumelektrolízis területérõl kerül-
tek ki. Közöttük elfogadott volt az a véle-
mény, hogy a kohófémben megtestesülõ
nyereséget �csökkentõ� félgyártmány
gyártásra csak azért van szükség, hogy a
kohófémet, mintegy tetszetõsen �becso-
magolva�, eladhatóvá tegye. Dobos
György széles látókörére jellemzõ, hogy
megértette a felmerült nehézségek ere-
detét, és mindvégig segítette a kibonta-
kozást.

A Székesfehérvári Könnyûfémmûmár a
60-as évek közepén beszerezhetett egy,
az építõipari profilok gyártására alkalmas
olajhidraulikus Schoelmann-prést a kifu-
tó profilszál sajtolás közbeni levegõedzé-
sét lehetõvé tevõ hosszú kifutószállal.

A nem hadiipari termékek gyártásához
szükséges technológiai és gyártásszerve-
zési ismeretek gyorsított megszerzéséhez
külsõ segítségre volt szükség. A német és
a svájci alumíniumipar részérõl megta-
gadták az ilyen ismeretek átadását. Do-
bos György kapcsolatai is segítettek ab-
ban, hogy végül a francia Pechiney-cso-
porthoz tartozó CEGEDUR vállalat bele-
egyezett a minden félgyártmány techno-
lógiára kiterjedõ ismeretanyag átadására
és a magyar szakemberek betanítására.
Ezt az akciót az OMFB is hathatósan tá-
mogatta.

Dobos György segítette a technológiai
ismeretátvételt megkönnyítõ, azt adaptá-
ló és továbbfejlesztõ (K+F)-tevékenység
feltételeinek megteremtését is.

Dobos György jó vezetõ volt. Magáénak
vallotta azt az elvet, hogy a vezetõ alap-
vetõ feladata � az akkori körülmények kö-
zött � hogy a vezetése alá tartozó embe-
rek tudjanak és akarjanak jól dolgozni.
Felkészültsége és széleskörû kapcsolatai
ellenére nem volt sem nagyképû, sem ön-
telt. Nem tartozott azon vezetõk közé,
akik mindent és mindenkinél jobban tud-
nak. Nem szégyellt kérdezni. Ahogy maga
fogalmazta: �a timföldgyártáshoz értek,
ezért megengedhetem magamnak, hogy a
félgyártmányokról bátran kérdezzek az
ahhoz jobban értõktõl�. A munkatársaitól
követelt, de meg is védte � sõt szorult
helyzetben � ki is mentette õket. Nem
gyûjtött vagyont. Elhárított minden �
nemcsak a korrupciós � lekötelezettség-
hez vezethetõ kísérletet: csak azt fogad-
ta el, amit õ is tudott viszonozni a törvé-
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Mintegy száz résztvevõt köszönthetett a
szakmai konferencián házigazdaként dr.
Török Tamás, a Metallurgiai és Öntészeti
Tanszék vezetõje az egyetem újonnan fel-
újított �mûhelycsarnok� épületének
XXXIV. számú elõadótermében, akiknek a
zöme az ország legkülönbözõbb kohászati
és fémipari vállalataitól érkezett, és rajtuk
kívül sok egyetemi hallgató is érdeklõdés-
sel várta a délutáni elõadásokat. A szak-
mai programot Balázs Tamás, a rendez-
vényt szervezõ Fémkohászati Szakosztály
elnökhelyettese vezette le, aki bevezetõ-
jében kitért a szakmai nap egyik legfonto-
sabb céljára, hogy összefogja és ezáltal
hatékony együttmûködésre sarkallja a
magyarországi fémkohászati cégeket a
Miskolci Egyetemen mûködõ szakmai-tu-
dományos oktató-kutató mûhelyekkel és a
Mûszaki Anyagtudományi Karon tanulmá-
nyaikat folytató anyag- és kohómérnök
hallgatókkal. Balázs Tamás külön is kö-
szöntötte és felsorolta a rendezvényt tá-
mogatókat, akik között ez alkalommal is

számos jelentõs vállalkozás: Intermeta-
lex, Metalloglobus Fémöntõ, HWH Metal
Top, Glob-Metal, Copper Met, Metalex
2001, EBA, Metal Holding, Admatis, to-
vábbá az egyetemen mûködõ MTA Anyag-
tudományi Kutatócsoport érezte érde-
mesnek a szakmai konferenciát arra, hogy
anyagi hozzájárulásával is kifejezze az ügy
iránti elkötelezettségét.

A több mint négyórás konferencián hét
elõadás hangzott el, melyeket az ország
neves iparvállalatainak mûszaki vezetõi,
illetve egyetemi oktatók és hallgatók tar-
tottak. Hajnal János, aki a rendezvény
megszervezésébõl is nagyon sok feladatot
vállalt, elsõnek kapott szót, és tájékoztat-
ta a hallgatóságot a Magyarországon már
hat telephelyenmûködõ Intermetalex Cso-
port 15 éves fejlõdésének máig elért ered-
ményeirõl a különféle minõségi osztályba
sorolható fém- és elektronikai hulladékok
feldolgozásában. A �Fémhulladékból mi-
nõségi másodnyersanyag� címû elõadásá-
nak végén kiemelte, hogy a cégcsoport szí-
vesen fogad a Miskolci Egyetemrõl hallga-
tókat akár nyári szakmai gyakorlatra, akár
egy-egy szakdolgozat, illetve diploma-
munka-feladat kidolgozására.

�A fémtörvény és bevezetésének ta-

pasztalatai� címmel dr. Vitányi Márton
tartott gazdagon szemléltetett, igen tar-
talmas elõadást azokról az új keletû gon-
dokról, amit ennek a törvénynek a beveze-
tése jelentett a Magyarországon mûködõ
fémhulladék-átvevõk és forgalmazók szá-
mára.

A harmadik elõadást Marosi László, a
Metalloglobus Fémöntõ Kft. termelési
igazgatója tartotta, �10 éves a Metallo-
globus Fémöntõ Kft.� címmel, bemutatva
az általuk gyártott és forgalmazott leg-
fontosabb ón- és ólomalapú ötvözet ter-
mékeiket, és részletesebben is kitért a
korszerû, ólommentes lágyforrasz anya-
gok kifejlesztésének metallurgiai vonat-
kozásaira és választékára.

A világgazdasági válság hatásairól, és
az abból való kilábalás néhány elemérõl
is szólt elõadásában Sebestyén János, a
világ legnagyobb sajtolt alumíniumter-
mék-gyártó cége, a Sapa székesfehérvári
üzemének, a Profiles Kft. sajtolási folya-
mattervezõje. A gyártástechnológia szem-
léltetése érdekében az elõadó látványos
videofilmes vetítéssel is színezte elõadá-
sát.

Idén szót kaptak a prof. dr. Roósz And-
rás akadémikus által vezetett kutatócso-

nyes reprezentációs keretek között vagy
magánemberként. Sok kitüntetése volt.
Ezek közül kiemelhetõ az, amelyet azért
kapott, mert a II. világháború alatt aktí-
van bekapcsolódott a hitleri megszállók-
kal szemben a francia ellenállási harcba.

Dobos György az OMBKE-nek 1948-tól

haláláig aktív tagja, 1970�72 között alel-
nöke, 1972�76 között elnöke, 1985-tõl
pedig tiszteleti tagja volt.

Összefoglalva dr. Dobos György élet-
mûvét, elmondható, hogy megszervezte
az egységes alumíniumipart, és több mint
10 évig irányította azt a MAL élén, kezde-

ményezte és minden technológiai szinten
irányította a vállalat rendkívül gyors fej-
lõdését. Az ország és az alumíniumipar
számára több, igen elõnyös nemzetközi
szerzõdést hozott létre.
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